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U ontvangt deze nieuwsbrief omdat u deelneemt 
aan het Landelijk Meetnet effecten Mestbeleid. 
Indien u dat wenst kunt u zich ook afmelden voor 
deze papieren nieuwsbrief. Dat kunt u doen door  
te e-mailen naar LMM@rivm.nl. U kunt deze 
nieuwsbrief altijd online lezen door op de pagina 
www.rivm.nl/LMM te klikken op nieuwsbrieven. 
Ook alle per e-mail verstuurde nieuwsbrieven zijn 
daar te vinden.

Dit is de eerste nieuwsbrief met het nieuwe 
beeldmerk van het LMM. De foto hierboven is 
vanaf nu zichtbaar op alle communicatie vanuit  
het LMM. 

In recente jaren sneuvelde het ene na het andere 
weerrecord. Zo was het voorjaar van 2020 het 
droogste ooit gemeten. In deze editie leest u 
over de grote invloed van de droogte in 2018 op 
de stikstofboekhouding van melkveebedrijven. 
Droogte zorgt in bepaalde gebieden voor toe- 
nemende indringing van zout water. Kunnen we 
deze verzilting waarnemen in de metingen van het 
LMM? 

Melkveehouders Eric en Eefje Meihuizen-
Kuyt vertellen over hun bedrijf in een Natura 
2000-gebied. In deze editie staan we stil bij 
de pensionering van Henri Prins, vaste kracht 
bij het LMM, die onder andere interviews met 
LMM-deelnemers verzorgde. Hij benadrukt het 
belang van het betrekken van ondernemers bij 
beleid en onderzoek. Sandra Plette, lid van de 
klankbordgroep van het LMM, gelooft ook in de 
kracht van samenwerking en het delen van kennis. 

mailto:LMM%40rivm.nl?subject=
http://www.rivm.nl/lmm
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Focus op optimalisatie goed voor 
bedrijfsresultaten en werkplezier
Lange tijd leek het er niet op dat het melkveebedrijf van de 
ouders van Eefje Meihuizen-Kuyt op landgoed Leuvenum bij 
Ermelo zou worden voortgezet, totdat Eefje en haar partner 
Eric in 2008 besloten om er toch voor te gaan. Na een aantal 
jaren in maatschap met Eefjes ouders te hebben geboerd, 
namen ze het bedrijf in 2012 over. Ze houden nu ruim 70 melk- 
koeien met zo’n 35 stuks jongvee en hebben 54 ha cultuurgrond 
(grotendeels pacht) in gebruik. Dit areaal cultuurgrond is 
verdeeld over meer dan 30 percelen met veel bos en houtsingels 
waardoor beweiding en landwerk nogal bewerkelijk zijn. De 
ondernemers richten zich niet zozeer op groei in koeien, maar 
vooral op optimalisatie en daarmee op het verbeteren van de 
bedrijfsresultaten en het werkplezier. 

Eefje en Eric

Grondige update gebouwen
Bij de overname waren de koeien gehuisvest in een 
oude voerligboxenstal uit 1976 met een versleten 
2x4 melkstal. Het voorste staldeel werd daarom het 
eerst vernieuwd. Hier zijn onder andere een 
tanklokaal, een 2x8 zij-aan-zij melkstal en een 
emissiearme gecombineerde wacht- en voerruimte 
met 23 vreetplekken en een elektrische blokken-
schuif gerealiseerd. Sindsdien liggen de koeien 
alleen nog in de voerligboxen, maar vreten er niet 
meer. Eind 2018 is de bovenbouw van het resterende 
deel van de stal geheel vernieuwd en in 2019 zijn ook 

daar emissiearme vloeren geplaatst. Ook is het dak 
voorzien van 126 zonnepanelen, voldoende om 
zelfvoorzienend in elektriciteit te zijn. In 2020 is een 
druppelsysteem boven de emissiearme vloeren 
aangebracht. Eric: “Bij sommige weersomstandig-
heden droogde de vloer te snel op waardoor de 
mestrobot de vloer niet meer goed schoon kon 
krijgen. Bovendien zorgt het druppelsysteem voor 
een stukje verkoeling van de koeien bij tropisch 
weer.” 

Liever voorkomen dan genezen
Diergezondheid staat hoog in het vaandel bij de 
melkveehouders. Een goede uiergezondheid wordt 
gerealiseerd door secuur en volgens protocollen te 
werken. Eerst worden de spenen voorgedipt met 
een schuimmiddel, daarna worden de spenen 
schoongemaakt met een droge doek en wordt er 
voorgestraald. Na het melken wordt een barrièredip 
gebruikt om de slotgaten van de spenen af te 
sluiten. Ook melkershandschoenen zijn vaste prik. 
Dit alles leidde tot een zeer laag gemiddeld celgetal 
(aantal (voornamelijk witte bloed)cellen per milliliter 
melk) van 39 in 2019. 

Het ligcomfort van de koeien is vergroot door dikke 
fractie in plaats van zaagsel te gebruiken. Eric: “Dikke 
fractie blijft beter liggen in de boxen dan zaagsel en 
geeft een zachter ligbed voor de koeien. We zien dat 
terug door minder koeien met poot- en klauwpro-
blemen.” Aanvankelijk werd ongeveer om de 6 à 
8 weken een mestscheider gehuurd, maar dit jaar 
hebben de melkveehouders zelf een tweedehands 
scheider aangeschaft. Eefje: “Op deze manier 
hebben we geen risico meer op insleep van ziekten 
van andere bedrijven als gevolg van mestresten die 
in de mestscheider zijn achtergebleven. Bovendien 
kunnen we nu dikke fractie produceren en de boxen 
vullen als het ons uitkomt.” De dunne fractie wordt 
apart opgeslagen en wordt na de eerste snede 
ingezet. 
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Elektrische blokkenschuif

Onzekerheid door stikstof
Het bedrijf ligt in een Natura 2000-gebied. In 2019 is 
de stikstofcrisis ontstaan en heeft de Minister van 
LNV voorgesteld om veehouderijbedrijven in en rond 
Natura 2000-gebieden op te gaan kopen. Dit heeft 
de gemoederen van Eefje en Eric behoorlijk bezig 
gehouden. Eefje: “Volgens de vergunning mogen wij 
91 koeien en 57 stuks jongvee houden op het bedrijf. 
Wij doen ons best om het bedrijf aan te passen aan 
de omgeving hier. Tegelijkertijd is er onzekerheid of 
we op deze plek kunnen blijven boeren en zo ja, of er 
verder iets van ons wordt verwacht.” 
Op 29 januari dit jaar leidde de stikstofproblematiek 
nog tot belangrijk bezoek op het bedrijf. In het kader 
van een rondetafelgesprek dat die dag in het gebied 
werd georganiseerd tussen boer, natuur en politiek, 
brachten premier Mark Rutte en minister Carola 
Schouten een bezoek aan het bedrijf. Eric en Eefje 
kregen hiermee de kans om hun situatie goed voor 
het voetlicht te brengen aan deze politici, al leverde 
dat natuurlijk niet meteen antwoorden op. 
 
Inzicht in grondwaterstanden
Het extra inzicht dat de bemonstering en analyse 
van het grondwater van het LMM geeft vinden de 
ondernemers mooi meegenomen. Eefje: “We vragen 
de monsternemer meestal meteen even naar de 
grondwaterstanden die ook worden vastgelegd, 
want die zijn gezien de droogteproblematiek voor 
ons al interessant.” 

Verder krijgen de ondernemers ook de nitraatresul-
taten van de 16 individuele meetpunten teruggekop-
peld. De cijfers geven aan dat de nitraatconcentratie 
onder het perceel waar in continuteelt mais staat 
duidelijk hoger ligt, maar een mogelijkheid om te 
rouleren is er niet omdat op de andere percelen 
alleen gras verbouwd mag worden. Ook tussen of 
zelfs binnen graspercelen zijn er soms best grote 
verschillen, terwijl die percelen soms vergelijkbaar 
worden bemest en gebruikt. Het is onduidelijk 
waardoor die verschillen ontstaan. Dat maakt dat de 
nitraatcijfers wel een mooi inzicht geven, maar dat je 
er als boer niet echt mee kunt sturen. 

Reactie van de redactie:
De bodemomstandigheden tussen, maar ook binnen 
percelen op een bedrijf kunnen heel verschillend zijn. De 
verschillen in bodemlagen kunnen zorgen voor verschillen in 
de nitraatconcentraties. Zie ook het artikel Ruimtelijke 
spreiding van nitraatconcentraties op een perceel of bedrijf 
op pagina 10 van LMM nieuws augustus 2019. 
https://www.rivm.nl/sites/default/files/2019-08/011489_ 
122729_LMM_aug2019_V2_TG.pdf
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Verzilting meten met het LMM
De droogte van 2018 leidde tot een algemeen watertekort, waar- 
onder in de landbouw. Ook 2020 stevent af op een recordjaar qua 
droogte. De droogte kan naast een slechte gewasgroei door  
watertekort ook verzilting tot gevolg hebben. Verzilting is het 
proces waarbij het zoutgehalte van het water of de bodem toe- 
neemt. Kunnen we verzilting ook waarnemen in de metingen van 
het LMM? En in hoeverre kunnen we trends in verzilting meten?

Typen verzilting
Verzilting is vooral een probleem in de laaggelegen 
(kust-)gebieden in Nederland. Verzilting kan verschil- 
lende oorzaken hebben. Grofweg worden twee soorten 
verzilting onderscheiden: externe en interne verzilting. 
Externe verzilting vindt plaats door indringing van 
zeewater via het oppervlaktewater, bijvoorbeeld bij 
riviermondingen. Interne verzilting ontstaat door brak 
grondwater dat, vaak vanuit oude mariene sedimenten, 
aan de oppervlakte komt. Dit wordt ook wel zoute 
kwel genoemd. 

LMM: Kunnen we verzilting meten?
Het LMM is hoofdzakelijk ingericht om uitspoeling 
van vermestende stoffen (stikstof en fosfor) te 
monitoren. Daarnaast meten we ook andere compo- 
nenten zoals chloride. Dit is het hoofdbestandsdeel 
van zout water. We hebben onderzocht of we 
verzilting kunnen waarnemen in de LMM-metingen. 

Vaak presenteren we de resultaten van het LMM 
voor de vier grondsoortregio’s (Zand, Klei, Veen, 
Löss). Als het gaat om chlorideconcentraties kijken 
we op het niveau van grondsoortgebied. De grond-
soortgebieden zijn fijner opgedeeld dan de grond-
soortregio’s. Dat is nodig omdat water in het 
rivierkleigebied bijvoorbeeld totaal niet zout is en in 
het zuidwestelijk zeekleigebied wel. Als eerste hebben 
we daarom gekeken naar de chlorideconcentraties per 
grondsoortgebied voor de verschillende watertypen 
die in het LMM bemonsterd worden (grond-, drain-, 
slootwater). Vervolgens onderzochten we of het 
LMM geschikt is om een trend in verzilting te meten.

Resultaten chlorideconcentraties 
2008-2018
In Figuur 1 zijn de gemiddelde chlorideconcentraties 
in de periode 2008-2018 per grondsoortgebied weer- 
gegeven. Drainwater in het zuidwestelijk zeekleige-
bied heeft de hoogste concentratie (300-650 mg/l 

chloride), terwijl deze in het noordelijk zeekleigebied 
zoet (0-150 mg/l chloride) is. Het grondwater is 
gemiddeld in alle gebieden zoet. 

De slootwatermetingen van de kustgebieden in de 
winter lijken op de drainwatermetingen, die ook in 
de winter zijn genomen. Er is een duidelijk patroon zicht- 
baar tussen de gemeten chlorideconcentraties van 
slootwater in de kustgebieden in de winter en in de 
zomer. In de zomer liggen de chlorideconcentraties 
in een hogere klasse dan in de winter. Dit kan komen 
doordat zoute kwel een grotere invloed heeft in de 
zomermaanden wanneer er een neerslagtekort is. 
Brak water (>1000 mg/l chloride) treffen we 
gemiddeld per regio nergens aan. Wel zijn er 
bedrijven waar brak water lokaal voor kan komen.

Hoe geschikt is het LMM om een trend in 
verzilting te meten?
Alhoewel we de verschillen in chlorideconcentraties 
tussen grondsoortgebieden goed kunnen waar- 
nemen, is een trend in verzilting lastig met het LMM 
te meten. Dit heeft verschillende oorzaken. Ten 
eerste, op veel plekken waar verzilting een probleem 
is (kustregio’s), meten we het drainwater en niet het 
grondwater. We kunnen dus verzilting in het grond- 
water niet waarnemen met de data die beschikbaar 
is. Ten tweede meet het LMM vooral als er 
uitspoeling plaats vindt (in de winter), en er dus 
bijvoorbeeld zoet regenwater uit de drains spoelt. 
Dit is relevant voor de uitspoeling van nutriënten. 
Maar voor het meten van verzilting is het beter om 
het drainwater in de zomer te monitoren wanneer 
brak water kan worden afgevoerd in de drains. Als 
laatste vertoont verzilting grote lokale verschillen, 
maar is het LMM ingericht om op regio- en bedrijfs-
categorieniveau uitspraken te doen. We kunnen dus 
niet inzoomen op lokale verziltingsproblematiek.

Toekomstperspectief
De verwachting is dat verzilting toeneemt en dus 
problematischer wordt. Op lange termijn kunnen 
bodemdaling en zeespiegelstijging ervoor zorgen dat 
zout water eerder aan de oppervlakte komt. Op 
korte termijn zien we dat droge zomers al tot een 
watertekort leiden en er zuinig moet worden 
omgegaan met zoet water. Het doorspoelen van zilte 
sloten kost veel zoet water en zou daardoor minder 
frequent kunnen gebeuren. Daarom zijn er aanpas-
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singen nodig om met verzilting om te gaan, zoals 
zoet water beter vasthouden (peilgestuurde 
drainage), efficiënter watergebruik (sloten gericht 
doorspoelen) of zouttolerante gewassen telen op 
zilte percelen. Het LMM is in zijn huidige vorm niet 

geschikt om veranderingen in de mate van verzilting 
te meten. Mogelijk  kan de infrastructuur en de 
bestaande data wel van nut zijn voor toekomstige 
monitoringsinspanningen

Figuur 1: Gemiddelde chlorideconcentraties per watertype (drain-, grond- en slootwater) en grondsoortgebied voor de 
meetjaren 2008-2018. Slootwater wordt zowel in de zomer als de winter gemeten. Elk gebiedsgemiddelde bestaat uit 
minstens 10 bedrijven per jaar.
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Hoe het droge jaar 2018 de 
stikstofstromen van melkvee-
bedrijven beïnvloedt
Het gemiddelde stikstofbodemoverschot van melkveebedrijven 
in 2018 is hoger dan in de voorgaande jaren. Dit artikel gaat in 
op de oorzaken hiervan. Welke aan- en afvoerposten van de 
stikstofboekhouding zijn veranderd en welke veranderingen 
zijn er in het mestgebruik? Naast de droogte zijn er andere 
redenen voor de grotere onbalans, zoals de introductie van 
het fosfaatrechtenstelsel.

Stikstofbodemoverschot in 2018 hoger
Het stikstofbodemoverschot is de hoeveelheid 
stikstof die in de bodem achterblijft na afloop van 
het groeiseizoen en dat mogelijk kan uitspoelen naar 
het grond- en oppervlaktewater in de vorm van 
nitraat. Het gemiddelde stikstofbodemoverschot op 
melkveebedrijven in 2018 bedroeg 175 kg per ha. In 
de periode 2013-2017 was het gemiddelde stikstof-
bodemoverschot op melkveebedrijven 150 kg per ha. 
In 2018 was dit dus 25 kg stikstof per ha hoger. 
Figuur 1 laat zien dat de aanvoer van stikstof in 2018 
17 kg per ha hoger was dan gemiddeld in de periode 
2013-2017, terwijl de afvoer van stikstof in 2018 met 
7 kg per ha lager lag.  

Kunstmestgebruik in 2018 lager
Veranderingen in de stikstofboekhouding worden 
bepaald door wijzigingen in de aan- en afvoer van 
stikstof. Aan de aanvoerzijde werd het verschil in 
2018 ten opzichte van de periode 2013-2017 vooral 
veroorzaakt door een lagere aanvoer van kunstmest 
en een hogere aanvoer van voedermiddelen. Het 
gemiddelde kunstmestgebruik op melkveebedrijven 
in 2018 was 114 kg stikstof per ha, dit is 10 kg stikstof 
per ha lager dan het gemiddelde van de vijf voorgaande 
jaren (zie Figuur 2). De aanvoer van voedermiddelen 
op melkveebedrijven in 2018 was gemiddeld 214 kg 
stikstof per ha. Dit is 32 kg stikstof hoger dan het 
gemiddelde van de vijf voorgaande jaren. Onder 
aanvoer van voedermiddelen wordt verstaan het 
saldo van alle aanvoer en de voorraadafnames van 
alle voedermiddelen (krachtvoer, ruwvoer en andere 
voedermiddelen). De aanvoer van stikstof via 
depositie, stikstofbinding en mineralisatie in 2018 
(totaal 49 kg per ha) is 7 kg stikstof per ha lager ten 
opzichte van de gemiddelde aanvoer van deze 
posten in de periode 2013-2017.

-10 -5 0 5 10 15 20 25 30

Totale afvoer

Totale aanvoer

Bodemoverschot

Figuur 1: Verschil in totale aan- en afvoer van de stikstofboekhouding en bodemoverschot. Vergelijking 2018 met het 
gemiddelde van 2013-2017 (in kg stikstof/ha). 
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Figuur 2: Verschil in aan- en afvoerposten van de stikstofboekhouding. Vergelijking 2018 met het gemiddelde van 
2013-2017 (in kg stikstof/ha). 

Lagere afvoer van plantaardige producten
Aan de afvoerzijde van de stikstofboekhouding van 
melkveebedrijven zijn vooral de afvoer van plantaar-
dige producten en dierlijke producten veranderd in 
2018 ten opzichte van het gemiddelde in de vijf 
voorgaande jaren. De afvoer van plantaardige 
producten is het saldo van de afvoer en de voorraad-
verandering van plantaardige producten (gewassen 
niet bestemd voor ruwvoer), en de voorraadtoe-
names (bijvoorbeeld de aanleg van graskuil) en de 
verkoop van ruwvoer. De afvoer van plantaardige 
producten is in 2018 gemiddeld 10 kg stikstof per ha. 
Dit is 13 kg per ha lager dan in de periode 2013-2017. 
De afvoer van dierlijke producten (voornamelijk 
melk en zuivelproducten) was in 2018 91 kg stikstof 
per ha. Dit is 7 kg stikstof per ha meer dan in de 
periode 2013-2017. De afvoer van dieren en organische 
mest, en de emissies (stal en opslag, beweiding en 
toedienen meststoffen) zijn niet veel veranderd. 

Invloed introductie fosfaatrechtenstelsel 
2018 was ook het jaar van de introductie van het 
fosfaatrechtenstelsel. Dit stelsel leidde tot een krimp 
van de melkveestapel en daardoor tot een lagere 
veebezetting (uitgedrukt in grootvee-eenheden 
per ha). Ondanks de krimp in de veestapel was 
de melkproductie per ha in 2018 hoger dan het 

gemiddelde van de vijf voorgaande jaren. Dit is 
ook terug te zien in de hogere afvoer van dierlijke 
producten (zoals melk) in de stikstofboekhouding. 
Er werd vooral minder jongvee opgefokt. Ondanks 
de lagere veebezetting in 2018 was de aanvoer van 
voedermiddelen in datzelfde jaar fors hoger. 

Grote invloed weersomstandigheden op 
de stikstofboekhouding
De droogte in 2018 leidde tot een lagere gewasop-
brengst. Dit kwam tot uiting in een hogere aankoop 
van voedermiddelen, minder opgebouwde voorraden 
van voedermiddelen, en/of minder verkoop van 
plantaardige producten. Deze gevolgen zie je terug 
in de stikstofboekhouding. De verminderde groei 
van gewassen leidde ook tot een lager verbruik van 
stikstof uit kunstmest per ha. Het gebruik van 
stikstof uit dierlijke mest nam wel iets toe in 2018 
(236 kg per ha) ten opzichte van het gemiddelde van 
de periode 2013-2017 (231 kg stikstof per ha). Al met 
al hadden de bijzondere weersomstandigheden in 
2018 een grote invloed op de stikstofboekhouding.

Op de website van het LMM (www.lmm.wur.nl) is veel 
meer informatie te vinden over de resultaten van 
2018 en eerdere jaren. Binnenkort zijn ook de 
resultaten van 2019 beschikbaar

http://www.lmm.wur.nl
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Meebewegen met grote 
veranderingen die op stapel 
staan
Interview Sandra Plette

Als adviseur waterkwaliteit bij de dienst Water, Verkeer en 
Leefomgeving van Rijkswaterstaat houdt Sandra Plette zich 
bezig met advisering over mestbeleid en de kwaliteit van 
oppervlaktewater. Ze is sinds kort lid van de Klankbordgroep 
van het LMM. Het versterken van de verbinding tussen de 
verschillende meetnetten die er in Nederland zijn, is voor haar 
een belangrijke drijfveer. Hoe kijkt zij naar het LMM? Wat zijn 
volgens haar de uitdagingen voor de toekomst? Een gesprek 
over verbinden, meebewegen en kennis delen. 

Van ‘asfaltboer’ tot ervaren adviseur 
Toen Sandra aan haar studie Bodemkunde (specia- 
lisatie Bodemscheikunde) aan de Landbouwuniversiteit 
Wageningen begon, behoorde ze tot de zogenaamde 
‘asfaltboeren’: studenten die niet uit een boerenfa-
milie kwamen en geen agrarische achtergrond hadden. 
Door studie en jarenlange werkervaring heeft ze het 
agrarische werkveld inmiddels goed leren kennen.
Ze heeft na haar promotie onder meer gewerkt bij 
het toenmalige RIZA (Rijksinstituut voor Integraal 
Zoetwaterbeheer en Afvalwaterbehandeling), 
cluster Landbouw. Daar heeft ze veel gedaan op het 
gebied van mestbeleid. Ze is bijvoorbeeld twee keer 
betrokken geweest bij de landelijke evaluatie van de 
Meststoffenwet. Na een onderbreking is ze weer 
terug op haar oude plek, nu genaamd de Dienst 
Water, Verkeer en Leefomgeving van 
Rijkswaterstaat. 

Sandra Plette

Over de Klankbordgroep (KBG) van 
het LMM
De leden van de KBG zijn vertegenwoordigers 
van diverse maatschappelijke organisaties, 
onderzoeksinstituten en ministeries. Zij 
adviseren, toetsen de methodes en geven hun 
mening over de interpretatie van de 
resultaten. Vanuit hun eigen vakgebied 
signaleren zij nieuwe ontwikkelingen die voor 
het LMM van belang kunnen zijn. De KBG 
komt 1 à 2 keer per jaar bij elkaar.
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Inzicht in het hele systeem 
Rijkswaterstaat is een uitvoeringsorgaan van het 
ministerie van Infrastructuur en Waterstaat (I&W). 
Je denkt daarbij meestal aan de grote rivieren en de 
Noordzee. Minder bekend is dat de organisatie ook 
een rol heeft in de beleidsadvisering over de kleine 
wateren. En dat is waar Sandra zich mee bezig houdt. 

Monitoring is een belangrijk onderwerp in haar 
werk. Ze heeft een begeleidende rol bij het Meetnet 
Nutriënten Landbouw Specifiek Oppervlaktewater 
(MNLSO) en KRW-NUTrend. De laatste is een 
applicatie die een ruimtelijk beeld geeft van de 
nutriëntensituatie van de Nederlandse waterli-
chamen voor de Kaderrichtlijn Water (https://www.
krw-nutrend.nl/) 1.

Ze vindt het belangrijk om verbindingen te leggen 
met de andere meetnetten. Sandra: “De meetnetten 
zijn gericht op verschillende schaalgroottes. Door ze 
naast elkaar te leggen krijg je inzicht in het hele systeem. 
Het scherpt ook in de vraagstelling: kijken we op de 
juiste plek, meten we de juiste parameters op de 
juiste tijdstippen? Soms kan een kleine aanpassing 
of aanvulling in het meetprogramma een enorme  
meerwaarde opleveren voor de kennis over 
nutriënten ‘van landbouwperceel tot in de zee’. Dat 
gaat niet van de ene dag op de andere, maar door 
met elkaar in gesprek te zijn worden er wel stappen 
gezet!”

Meebewegen met grote veranderingen 
die op stapel staan 
De uitdagingen voor het LMM en de andere meet-
netten hangen natuurlijk sterk samen met de 
ontwikkelingen in de agrarische sector. De sector 
staat volop in de belangstelling. Er zijn grote 
uitdagingen op het gebied van waterkwaliteit, 
biodiversiteit, klimaatverandering en stikstof-
problematiek. Er lijken grote veranderingen op 
stapel te staan. 

Volgens Sandra is de belangrijkste uitdaging voor 
het LMM om alert te blijven op de ontwikkelingen. 
En mee te bewegen. “Je moet kritisch blijven kijken 
hoe het meetnet is ingericht. Het LMM moet een 
representatief beeld blijven geven om uitspraken te 
kunnen doen voor de landbouw als geheel.” 

1 Het MNLSO en KRW-NUTrend zijn ontwikkeld door Deltares. 
Beiden zijn gebaseerd op data uit het waterkwaliteitsportaal van 
het IHW (informatiehuis Water) van de waterschappen.

We zijn er nog niet
Sinds de invoering van de Meststoffenwet en de 
Nitraatrichtlijn heeft de agrarische sector grote 
stappen gezet. De waterkwaliteit is duidelijk 
verbeterd. Sandra: “En daar komt helaas altijd nog 
een ‘maar’ achteraan. We zijn er nog niet. Er zijn 
nog steeds regio’s waar de waterkwaliteit nog 
onvoldoende is. Er zal meer focus komen te liggen 
op het aanpakken van de problematiek in die regio’s, 
zoals het zuidelijk zandgebied. Monitoring is 
belangrijk om deze meer gebiedsgerichte aanpak 
vorm te geven.”

Winst op kleinere schaal: kennis delen
Volgens Sandra is er ook winst te behalen op 
kleinere schaal. Diverse boeren zijn op hun eigen 
bedrijf bezig met aanpassingen om de waterkwaliteit 
te verbeteren. Het zou goed zijn als zij die kennis ook 
delen met collega’s. “Proeftuin Veenweiden vind ik 
daar een mooi voorbeeld van. Een pilot met 
tien melkveehouders. Deze pilot ging onder meer 
over maatregelen voor een betere waterkwaliteit. 
Bij elk van de tien bedrijven sloten weer tien collega-
boeren aan voor studie-avonden. Op die manier 
werd de opgedane kennis en ervaring als een 
inktvlek verspreid.“

Een breed samenwerkingsverband tussen de 
agrarische sector en diverse waterbeheerders om 
(onder meer) de waterkwaliteit te verbeteren is het 
Deltaplan Agrarisch Waterbeheer (DAW). Meer dan 
400 projecten over het hele land, waarbij het delen 
van kennis en praktijkervaring een belangrijke pijler 
vormt. Sandra is enthousiast: “Deze projecten laten 
zien dat betrokken en gemotiveerde agrariërs echt 
een verschil kunnen maken”

https://www.krw-nutrend.nl/
https://www.krw-nutrend.nl/
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Gezond boerenverstand 
onmisbaar bij 
beleidsvoorbereiding
Het LMM verzamelt gegevens van honderden boeren die 
watermonsters op hun bedrijf laten nemen. De schat aan 
informatie die dat oplevert, draagt bij aan inzichten in de 
verwachte effecten voor mineralenverliezen, nitraatconcentraties 
in het grondwater en eventuele neveneffecten. Op deze 
manier kan beleid worden gemaakt op basis van actuele 
inzichten.

Henri Prins heeft zich als onderzoeker van 
Wageningen Economic Research jarenlang ingezet 
voor het LMM. Daarbij heeft hij veel gedaan met 
deelnemers zoals interviews en workshops.

Henri Prins

Henri Prins: “In verband 
met mijn pensionering is dit 
mijn laatste bijdrage aan het 
LMM-nieuws. Ik wil bij deze 
alle ondernemers bedanken 
die hun bedrijfsgegevens aan 
het onderzoek toevertrouwen. 
Velen van jullie heb ik 
persoonlijk ontmoet tijdens 
bijeenkomsten, interviews en 
andere gelegenheden. Ik ben 
jullie zeer erkentelijk voor deze 
vruchtbare samenwerking.”

Het LMM is opgezet om de effecten van het mest- 
en mineralenbeleid te monitoren. Maar er zijn ook 
verkennende trajecten geweest vanaf de jaren 
negentig ter ondersteuning van het mestbeleid. 
Aan LMM-deelnemers werd gevraagd deel te 
nemen aan groepsbijeenkomsten om samen met 
onderzoekers vooraf het beoogde beleid te toetsen. 
Henri kan zich nog goed herinneren wat een 
akkerbouwer na een van die workshops in het 
kader van de Minas-wetgeving zei: “Toen ik hier 
naar toe reed was ik ten einde raad. Ik dacht dat 
het mestbeleid het einde van mijn bedrijf zou 
betekenen. Nu ik terug naar huis ga voel ik me 
opgelucht. Vandaag kon ik met collega-boeren 
discussiëren en nu zie ik in dat er verschillende 
knoppen zijn om mijn bedrijfsvoering op aan te 
passen.”  

Dat is Henri altijd bijgebleven: het belang van de 
bijdrage van gezond boerenverstand bij beleids-
voorbereiding en onderzoek. De onderzoekers 
krijgen inzicht hoe boeren omgaan met nieuwe 
regelgeving en welke knelpunten er in de praktijk 
kunnen ontstaan. De beleidsmakers ontvangen 
aanbevelingen, die niet alleen gebaseerd zijn 
op agro-wetenschappelijke inzichten, maar 
ook op de boerenpraktijk. Het gevolg is dat de 
regelgeving verbetert door gebruikmaking van 
boerenverstand
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Waarom sturen we u jaarlijks 
een controlebrief?
Voordat we starten met een nieuwe bemonsteringsronde sturen 
we naar alle LMM-deelnemers per post een brief met het 
verzoek om de bedrijfs- en perceelsgegevens te controleren. 
Waarom is dit nodig en wat doet het RIVM hiermee?

Zijn uw bedrijfsgegevens nog up-to-date?
Het overzicht van de bedrijfsgegevens bevat de 
informatie die we van u gekregen hebben tijdens 
het eerste kennismakingsgesprek of die we later 
hebben aangepast. We vragen u deze gegevens 
te controleren en zo nodig aan te vullen en/of te 
wijzigen. Het is belangrijk dat wij over uw actuele 
contactgegevens beschikken en dat het juiste 
bankrekeningnummer bij ons bekend is voor het 
overmaken van de onkostenvergoeding. 

Percelen aangekocht of verkocht? 
Het formulier met perceelsgegevens bevat een 
overzicht van uw percelen zoals die bij ons bekend is. 
Het is belangrijk om door te geven wanneer een 
perceel is verkocht, of om een andere reden niet 
meer in gebruik is. Zo voorkomen we verrassingen 
in het veld tijdens de bemonsteringen. Indien u 
een nieuw perceel heeft aangekocht of gepacht, 
dan kunt u dit perceel toevoegen aan de lijst met 
percelen. Vervolgens kunt u de ligging van elk nieuw 
perceel globaal intekenen op de bijgevoegde kaart. 
Andere wijzigingen, bijvoorbeeld het samenvoegen 
van twee percelen door het dempen van een sloot, 
kunt u ook aan ons doorgeven. 

Gegevens over de gewassen 
Als de gewassen per perceel al bekend zijn, dan kunt 
u deze op het overzicht invullen. Mocht dat niet het 
geval zijn, dan kunnen wij dit ook achteraf via de 
Basisregistratie Gewaspercelen (BRP) opzoeken. 
Om de effecten van continu-teelt van mais op de 
waterkwaliteit in kaart te brengen, nemen we op 
melkveebedrijven in de Zandregio extra monsters 
onder maispercelen. Heeft u percelen waarop 
minimaal 3 jaar achtereenvolgens mais wordt 
geteeld (of gaat worden), dan vragen wij u om 
dit aan te geven bij de perceelsgegevens. 

Droogtemaatregelen
Omdat het afgelopen zomer regionaal opnieuw 
erg droog was, sturen we ook dit keer weer een 
formulier mee waarop u kunt aangeven of er op uw 
bedrijf maatregelen zijn genomen om extra water 
vast te houden. Dit willen wij graag weten, omdat dit 
mogelijk ook invloed heeft op de waterkwaliteit. 

In de toekomst ook online
Nadat u uw wijzigingen per post of e-mail heeft 
teruggestuurd, verwerken we deze handmatig in onze 
database. Momenteel zijn we bezig met de ontwikke-
ling van een webapplicatie, waarmee u in de toekomst 
ook online uw wijzigingen kunt doorgeven. Hierover 
zullen we u in de toekomst verder berichten

Bedankt voor uw medewerking!
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Stand van zaken n.a.v. het Coronavirus  

Op het moment van verschijnen van deze LMM-nieuwsbrief worden  
alle bemonsteringen nog volgens planning uitgevoerd.

De monsternemers houden zich aan alle instructies van de overheid. 

Operationeel nieuws

Afgeronde monsternemingen
• De zomer grondwaterbemonstering op de 237 zandbe-

drijven is eind september afgerond.
• De drie rondes slootbemonstering in de zomer op klei-, 

zand- en veenbedrijven, zijn half september afgerond. 

Actuele monsternemingen
• Begin oktober zijn het RIVM en Lievense | WSP in de 

Lössregio begonnen aan de bodemvochtbemonstering 
van 51 bedrijven. Ook dit jaar wordt bij een aantal bedrijven 
vanwege de droogte van de afgelopen zomer extra 
monstermateriaal verzameld. Op deze manier kan er 
voldoende bodemvocht onttrokken worden om alle 
analyses uit te voeren.

• KIWA is begin oktober gestart met de drain- en slootwater- 
bemonstering op 157 klei-, veen- en zandbedrijven.

• De aparte winter slootwaterbemonstering is in november 
gestart op 71 klei- en veenbedrijven. Deze bemonsteringen 
zullen ook door KIWA worden uitgevoerd.

• De grondwaterbemonstering op 60 locaties in de natte 
zandgebieden en op 64 locaties in de Veenregio, is ook 
begin november door Lievense | WSP en het RIVM gestart.

• De eerste bemonsteringsronde van het grondwater in de 
Kleiregio wordt op alle 26 locaties door Lievense | WSP 
uitgevoerd en is gestart in november. Ronde twee zal 
vanaf februari 2021 plaatsvinden. Op 11 bedrijven zal de 
bemonstering dan door Lievense worden uitgevoerd,  
op de overige 15 door het RIVM. 

• De bemonstering van zowel het grondwater als slootwater 
mag pas van start gaan als er in de betreffende provincie 
en met hetzelfde bodemtype ook drainwater is bemon-
sterd. De programma’s zullen uiterlijk 1 december starten.

Verslagjaar 2019
• De medewerkers van het Bedrijven-Informatienet zijn 

druk met de verslagen en boekhouding van de laatste 
bedrijven die in boekjaar 2019 aan het Informatienet 
deelnamen. Medio november was de boekhouding voor 
90 procent van de 455 LMM-deelnemers afgerond.  
De verslagen van de afgeronde boekhoudingen zijn  
via mijnagrimatie beschikbaar. 

 
Werving nieuwe deelnemers
• Voor de winterprogramma’s hoefden er in de Lössregio 

geen afvallers te worden vervangen. In de Kleiregio en 
Veenregio waren er in vergelijking met voorgaande jaren, 
juist wat meer nieuwe deelnemers nodig. Reden hiervoor 
is dat de 9 Koeien & Kansen bedrijven (6 in Kleiregio, 3 in 
Veenregio) vanwege hun deelname aan de BES-pilot niet 
meer geschikt zijn voor het Derogatiemeetnet.

• Ter voorbereiding van het Zand-zomerprogramma in 
2021 zijn er 12 afvallers bekend. De werving van vervan-
gers vindt in de winterperiode plaats.

Colofon 
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